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sa fii dic�ecto e festival 
A fi sau a nu fi ... 

O riunde în lumea civi
lizată, a fi director artis
tic al unui festival 

teatral înseamnă a-ţi 
nişte responsabilităţi şi a avea 
nişte drepturi, pe toată durata 
investiturii sau a mandatului în 
această funcţie, pentru care se 
semnează un contract ferm, cu 
obligaţii precise de ambele 
părţi, festivalul nefiind un moft, 
ci o instituţie. la noi, la români, 
cel puţin la acest sfârşit de secol 
şi de mileniu, totul e... altfel. 
Festivalul (oricâţi organizatori şi 
sponsori ar avea el !) nefiind 

o instituJie de sine
stătătoare, cu personalitate 
jmidică şi cont în bancă, îşi 
duce existenţa sub semnul 
întrebării, de la un an la altul, 
riscind să fie tratat ca un moft, 
de cine vrei şi de cine nu 'Vrei 
dintre fmanţiştii judeţului, 
municipiului sau ai ministerului, 
fiecare lăsându-ţi impresia că-ţi 
face o favoare personală atunci 
când acceptă să sprijine finan

ciar festivalul, de fiecare dată cu 
sume mult mai mici decât ar 
avea el nevoie. 
Din statutul incert al festivalului 

derivă şi condiţia 
"balcanică" a 
directonllui de 
festival. El tre
buie să-şi facă 
selecţia specta
colelor şi să-şi 
expedieze invi-
taţiile în 
străinătate cel 
puţin cu 
opt-nouă luni 
înainte, chiar 
dacă nu va şti 
sigur că festivalul 
se ţine decât cu 
două-trei luni 
înainte. Nu ştie 
niciodată care e 
bugetul "mani
festării" şi până 
unde îşi poate 
întinde "pla
puma" selecţiei, 
pentru că abso
lut nimeni, nici 
chiar directorul 
executiv al festi
valului, nu ştie 
care este acest 
buget, nici măcar 

în clipa începerii festivalului ! 
(Poate că mai dă ceva Consiliul 
Judetean, poate ca-ş1 ţine 
promisiunea Consiliul munici
pal, poate că rhai acoperă din 

cheltuieli un sponsor sau altul 
ş.a.m.d.) 
Oricum, directorul de festival n
are nici un contract semnat, nici 
măcar cu teatrul-gazdă, care nu 
ştie nici el cum va ieşi cu 
socotelile, până la urmă, căci 
nu există contracte nici cu 

teatrele participante la festival, 
ceea ce-i poate "permite" unui 
teatn1 sau altuia să se 
"răzgândească" în ultima clipă, 
cu consecinte pe care publicul 
nici măcar nu va trebui să le 
bănuiască. A fi deci director de 
festival, în România, înseamnă 

a mtmci un an pentru o plată 
de o lună sau două, a nu 
pretinde nici un ban pentru 
deplasări (transport+ cazare) şi 
vizionarea spectacolelor timp 
de un an de zile, a nu solicita 
nici un sprijin finarlciar pentru 
călătoriile în străinătate, pe care 
le faci tot cu gândul de a con
tacta şi inVita oameni de teatru 
străini la festivalul al cărui direc

tor artistic ai acceptat să fii. 
Înseamnă, în mod sigur, a-ţi 
scurta viaţa cu bună-ştiinţă, 
supunându-te unui stres pe 
care nici măcar n-ai cum să-1 
bănuieşti, până în ultima clipă. 
Şi atunci, de ce ? Pentru ce acest 
"lung prilej de vorbe şi de 
ipoteze" ? Pentru că festivalul 
este, în primul rând, o şansă. O 
şansă extraordinară pentru 
public, pentru actori, chiar pen
tru directorul artistic al festivalu
lui ! El poate selecţiona -
păstrând "tematica" sau profilul 
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:el ' mal bune spectacole ale 

t -:.Hrului românesc elin ultimele 
două-trei stagiuni, poate prop

tln ', astfel, un criteriu valoric 
n !'>tr.lin de semnătura sa şi 
poate facilita nunîeroase tunîee 
si s himburi internaţionale 
n •nite să-i motiveze şi justifice 

· ·ist nţa şi clincolo de exercitiul 

riti curent. 
1 )ire orul de festival e şi un rău 

11 �esar. Lumea (publicul), dar 
. 1 media (radiotelefiţuica locală) 

11 •buie să aibă pe cine lăuda 

s.tu înjura, pentru una sau alta 

Stres ( s) 

clintre reprezentaţii, trebuie -cu 
orice preţ-să-şi exprime punc

tul de vedere, mai ales atunci 

când el nu există, însă acest 
"punct de vedere" ar risca să fie 
perceput drept banal şi nein

teresant dacă nu ar avea măcar 

accente "polemice" faţă de un 
alt punct de vedere, care nu 

poate fi decât acela, "implicit'', 
al directorului de festival. 

A fi director de festival, mai ales 
atunci când eşti critic de teatm, 
înseamnă să înţelegi, o dată în 

plus, că teatrul nu se face pen-

Al n cea mai mare parte, a fi director de festival 

î:n.."ieaffiilă: bătaie de cap, necazuri, timp irosit, 
umilinţe, nevoi, creşterea tensiunii, răceli con

tractate prin gări, trenuri, maşini de ocazie şi 
hoteluri nemcălzite, cereri nesăţioase de participare, 
1 •fi..Jzuri orgolioase , nopţi nedorrnite, zile fripte, 

/.Ltmbete largi care ţin locul urletelor, sunet continuu 

,,] L lefoanelor, citirea a sute de metri de faxuri, 
,1l •rgă turi interminabile pe la "organe" locale sau 

•ntrale, tocrneli îndelungate pe la restaurante şi 

hol 'iuri, certuri cu subalternii, regrete târzii, greşeli 

mai mult sau mai puţin fatale, tahicardie, stricarea 
autobLJZului chiar în ziua în care este nevoie de el, 

rloaie torentială sau viscol în ziua deschiderii, com
binată cu pană de curent în timpul spectacolului 

inaugural, miros de tutun, cafea şi palincă în pro
priul birou (care persistă vreo lună jLmute, deşi tu 
nu bei şi nu mai fumezi), alergătură, dureri de cap, 

su !S (cu doi s la sfârşit). 

În rest: satisfacţia de a citi satiifacţie pe feţele spec
tatorilor, puterea de a zâmbi la acuzele de manipu

lare a juriului, bucuria că ai mai reuşit să duci la 
aproape bLm sfârşit încă o ediţie a festivalului tău şi 

spaima că, poate, în conditiile economiei de piaţă, 
va fi ultima. Ptiu ! Doanme păzeşte ! 

Mircea Cornişteanu 

directorul Festivalului de teatru contemporan 
de la Braşov 

Căutătorul de ideal 

tru critici, ci pentru public. 

După mai bine de 30 de ani în 

care am semnat doar Victor 
Parhon, îngăduiţi-mi răsfăţul de 
a semna răspunsul la întrebarea 
acestui grupaj gazetăresc - Ce 
înseamnă să fii director de festi
val? - asumându-mi încă o 
dată o responsabilitate care m-a 
onorat, de trei ani încoace: 

Victor Parhon 

director artistic al 

Festivalului de teatru clasic 
de la Arad 

O rice tip de experienţă te 

îmbogăţeşte, într-un fel 
sau altul, fie şi prin fap

tul că ai străbătut cu propriii 
pa i un drum, să-i spunem, 

asicunoscut. Am mers la 

mult festivaluri în ţară şi, cu 
1 u!,in noroc, şi în străinătate. 

Chiar am participat la organi- mine, pot să sptm că ma nu 
zarea t.mora. Dar niciodată nu , mi-am dorit acest lucru. Privesc 
am avut o responsabilitate pe cu o anumită detaşare şi afm:n 
care să mi-o aswn integral. că a fost o experienţă utilă, cu 
Acum, după ce Festivalul dra- toate împlinirile şi neîmplinirile, 
maturgiei româneşti de la o experienţă dură, dar şi ofer

Timişoara s-a încheiat şi eveni- tantă, în acelaşi timp. Am 
mentele s-au decantat şi în înţeles, pe propria piele, ce 
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înseamnă lupta cu oficialităţile, 
cu birocraţia, cu mediocritatea 
şi şabloanele, cu legi şi ordo
nanţe apărute peste noapte, nu 
ca să limpezească problemele, 
ci ca să le încâlcească şi mai 
tare şi să te oblige la subterfugii 
şi slalomuri de mare virtuozitate 
pentru ca să poţi transforma 
imposibilul în posibil. Şi pentru 
partea artistică şi pentru cea pur 
organizatorică ai nevoie de 
BANI. Ei învârtesc maşinăria 
numită FESTIVAL. Ce vrea un 
director, fie el şi "artistic" ? Să 
aibă spectacole bune şi să ofere 
participanţilor condiţii civilizate. 
Trăind în România, intenţia ba
nală şi de bun-simţ devine reali
tate într-un procent oarecare, 
obstacole după obstacole cres

cându-ţi în cale şi îndepărtân
du-te de ţintă. 
Am unmlat citeva luni prin 
ţară. Am văzut peste douăzeci 
de spectacole. Preocuparea 
pentru dramaturgia româneas

că, clasică şi contemporană, es
te în vizibilă creştere. De aceea, 
în loc de şapte spectacole, cite 
prevedea formula festivalului şi 
bugetul său estimativ, am selec
ţionat douăsprezece, plus două 

� 8 

one-uxrman show-uri susţinute 
de personalităţi, Maia Morgen
stern, Coca Bloos, Dorina 
Crişan Rusu, tot pe texte româ
neşti. Cred că acest festival, sin
guml de dramatmgie româ
nească, trebuie să oglindească 
realitatea, creşterea sau descreş

apetenţei pentru piesa 
autohtonă, să aibă o stluctură 
mobilă, adaptată la fenomen. 
Aşa am gândit această ediţie şi 
am gândit-o în primul rând 
pentru spectatorii timişoreni. 
Am vrut să vadă, timp de o săp
tămână, trupe prestigioase mâ
nuite de regizori de marcă şi 
care au optat pentru piese de 
rezistenţă sau măcar "generoa
se". Am vrut să le ofer lor, spec
tatorilor, posibilitatea să urmă
rească şi componente sceno
grafice şi valoarea ei în econo
mia unei montări. 
Am vrut ca festivalul să fie tm 
freamăt spiritual, o provocare, 
un loc de întâlnire şi de dialog, 
un spaţiu cultural. Atelierele 
susţinute de vârfuri ale fiecărui 
domeniu teatral au fost conce
pute ca exerciţii profesioniste, 
ca exerciţii spirituale, dezvol
tâ.nd experimentul de anul u·e-

<..ut, intrcx:ius de Cristina Dumi
trescu . Cotidianul ce a însoţit 
festivalul a fost coordonat de 
un specialist în critica de teatru. 
S-a dorit şi el un antrenament 
pentru tinerii jumalişti şi un ele
ment corector, un barometru al 
întâmplărilor. Concepţia grafică 
a tipăriturilor a urmărit o unitare 
a mesajului, a a-ornaticii, o e
senţializare vizuală a ideilor. 
Formarea gustului public, a 
profesioniştilor, antrenarea lor 
pentlu perfonnanţă a fost ţinta 
principală. 
Am vibrat la reacţia publicului, 
care a epuizat biletele pentru 
toate spectacolele încă înainte 
de începerea festivalului, un 
public elegant, generos şi critic 
totodată. Am rămas însă cu un 
gust amar produs de lipsa de 
interes a oficialităţilor locale. În 
rest, ce a fost bine şi ce a fost 
rău sau perfectibil este datoria 
altora să judece şi să aprecieze. 
ie mulţumesc tuturor celor care 

au crezut că, pe ici, pe colo, se 
poate şi altfel şi s-au dămit, 
până la epuizare, a-ezului lor. 

Marina Constantinescu 

directorul Festivalului Dramaturgiei 
Româneşti de la Timişoara 
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